
se răsfrânge şi asupra calităţii spec
tacolelor acestuia. De aceea, un 
director are datoria nu numai de a 
încerca să obpnă performanţe artis
tice, ci şi de a face tot ce-i stă în 
putinţă pentru a asigura liniştea celor 
mulţi şi buni, sacrificându-i pe cei 
puţini şi răi. Atunci când raportul se 
inversează, trebuie sacrificat direc
torul. 
Am lucrat şaptesprezece ani la Teatrul 
Naţional din Craiova şi am orgoliul 
să afirm că o parte dintre marile sale 
succese din ultimii zece ani mi se 
datorează; eu şi alţi câpva regizori 
care au lucrat în timp acolo am cres
cut împreună cu trupa mare a teatru
lui craiovean, ne-am modelat reci
proc. Cei care au venit după mine 
(eu am plecat de acolo în 1 990) au 
găsit o trupă validă, profesionistă, cu 
o putere de muncă ieşită din comun, 
şi un climat favorabil creaţiei. Sigur că 
şi la Craiova au fost şi sunt nemulţu
mip, cârcotaşi, mediocrităp, dar toate 
acestea fac parte din normalitate, 
neavând efecte grave pe scenă sau în 
viaţa teatrului. La "Bulandra", unde 
am realizat două spectacole în anii 
'84-'85, a fost o plăcere să constat că 
umbrele marilor mentori ai acestui 
teatru erau mereu prezente în sufle
tele artiştilor şi ale tuturor celorla�i 
angajaţi, iar orice încercare de a 
degrada atmosfera nu avea nici o 
şansă de izbândă. 
După 1 990, apele s-au tulburat rău, 
aproape peste tot. Democraţia prost 
înţeleasă a încercat să dea peste cap 
ierarhia reală, actori de mâna a 
şaptea s-au erijat în revoluţionari şi 
lideri de opinie, ajungându-se la 
aberaţii de felul celor prin care mari 
artişti trebuiau puşi la index numai 
pentru că fuseseră membri în B.O.B., 
secretari de partid, şefi de sindicat sau 

S 
ubiectul este într-adevăr, 
aşa cum l-aţi numit dum
neavoastră, "vag". Eu nu 
înţeleg de ce atâta nelinişte. 

Câţiva dintre câştigătorii acestui 
"moment-loterie" şi-au expus expe
rienţele şi ceea ce au înţeles din ele. 
Eu nu privesc acest nod marinăresc al 
existenţei în contextul reformei ne
reformă altfel decât ca pe. drumul 
greu, plin de hârtoape, al viepi mele 
în teatru. Adică aşa, ca într-o echipă 
de intervenţie, am fost obligată să mă 
descurc şi m-am descurcat. Am 
încercat şi sponsorizarea, şi co-pro-

directori de teatru. Cred că, treptat
treptat, lucrurile încep să reintre în 
matcă şi vechile valori, alături de cele 
noi, care nu sunt puţine, vor fi din nou 
recunoscute, domnia calităpi nemai
putând fi umbrită de pegra medio
crităţii. 
În ce priveşte teatrul din Braşov, am 
acceptat să candidez la postul de 
diredor în urma apelului unei părji a 
actorilor de aici. În 1 996, în teatru 
era o atmosferă foarte tensionată, 
legată, în special, de absenţa unui 
director artistic. Între 1 994 şi 1 996, a 
existat un interimat asigurat de direc
torul adjunct - care a făcut tot ce a 
putut ca să pnă corabia pe linia de 
plutire -, ale cărui argumente artistice 
puteau fi însă· oricând contestate pe 
temeiul faptului că el nu avea o 
asemenea competenţă. Am crezut că 
voi putea să aplic de la început un 
program necesar revitalizării trupei. În 
primul an am fost împiedicat de tot 
felul de malversapuni ale unora, care 
voiau alt director şi care, împreună cu 
câţiva ziarişti locali şi cu unii respon
sabili culturali, au încercat să-I şi im
pună, pe căi mai mult sau mai puţin 
legale. Am mai dat două .concursuri 
şi, în sfârşit, în iulie 1 997, am fost 
numit director, cu ade în regulă. De 
atunci, programul meu a început să 
capete formă, iar calitatea spedaco
lelor teatrului s-a îmbunătăpt, cred, 
considerabil. Am chemat regizori im
portanţi, s-au pus în scenă piese valo
roase, am angajat mulţi tineri, am 
invitat un mare număr de critici de 
specialitate care, dând seamă despre 
ceea ce se întâmplă aici, au început 
să constate revenirea în formă a tru
pei braşovene. Sigur că nu toate 
spectacolele au fost grozave, sigur că 
marele "eveniment teatral" nu s-a 
produs încă, dar valoarea medie a 

producţiilor braşovene este bună. În 
acelaşi timp, au dispărut cu desă
vârşire subproducţiile cu comedioare 
şi dramolete montate de actori velei
tari. E drept, sunt şi câţiva nemul
ţumiţi care au vrut să destabilizeze 
situaţia, a avut loc chiar şi un soi de 
mineriadă, în luna martie, când trei 
actori, un maşinist, un electrician şi un 
regizor de culise au alcătuit un me
moriu către Consiliul Local, prin care 
se cerea schimbarea conducerii. 
Motivele? Faptul că se plătesc sume 
prea mari colaboratorilor, că direc
torul este angajat prin cumul, că nu 
este consultat sindicatul (acesta fiind 
condus de patru actori şi cuprinzând 
cu totul opt sau nouă din cei 
douăzeci şi opt angajaţi). Suntem în 
plină bătălie. Această încercare ar fi 
trebuit să mă "scârbească" - vorba 
preşedintelui Constantinescu - şi chiar 
mi-a produs o asemenea senzaţie 
(normală, socotesc eu, atunci când 
nişte actori de care n-a auzit nimeni, 
nici măcar la Braşov, încearcă să 
murdărească totul în jur!). Însă, în loc 
ca această mizerie să mă demora
lizeze şi în loc să plec de la Braşov 
pentru a realiza spectacole în teatrele 
care mă doresc, am hotăm să rămân 
în continuare "pe poziţii", încercând să 
duc la bun sfârşit proiectele începute 
alături de oamenii valoroşi şi de 
bună-credinţă. 
Din cOte am aflat cu toţii, vremea 
mineriadelor a trecut şi sper să intrăm 
în normalitate, astfel încât nemul
ţumirile personale sau colective să 
poată fi rezolvate prin dialog. Cine nu 
va accepta o astfel de soluţie - cel 
pupn la Braşov şi atâta vreme cât voi 
fi eu director - va trebui să-şi caute 
fericirea în altă parte. 

Mircea Cornişteanu 

Să ne vedem de treabă 
ducţia, şi colaborarea cu teatrul par
ticular sau cu teatrul de proiecte, şi 
asigurarea unui loc stabil într-un 
teatru de repertoriu. Tot ceea ce pro
fesia mea şi valoarea spedacolelor 
mele îmi puteau asigura. Deşi cuvân
tul "a asigura" e cel mai nesigur. .. Am 
muncit neîntrerupt şi m-am iluzionat 
că pot fi apărată de independenţă. 
M-am înşelat. Am refuzat direcţia 
unor teatre şi am fost, aproape întot-

deauna, în mâinile unor directori 
care m-au folosit şi mi-au distrus sis
tematic spectacolele. Adică acele 
spectacole care au făcut gloria 
teatrelor conduse destul de prost de 
ei. M-am trezit cu spectacole, de 
mare succes în ţară şi în competiţii 
intemaţionale, oprite mai rău decât 
cum se făcea pe vremea defunctului 
Consiliu al culturii - oprite de limitele, 
orgoliile şi incompetenta lor. Nu mă 
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plâng. Constat. Atâta timp cât mai 
rezist, îmi continuu drumul acesta de 
ţară pe care am ales să merg. Suport 
şi calomnia, şi atacurile la adresa 
mea sau a familiei mele. Asta despre 
climat. Nu aştept nimic bun de la 
nimeni. Deci nici de la această "fata 
morgana", reforma, în care nu cred. 
Adevărul e că trăim clipa unui dezas
tru economic. Nu mai sunt bani pen
tru nimic, darămite pentru artă ... 
Atunci, se inventează reforma. Cu 
toate că teatrul, cea mai cameleoni
că dintre arte, a inventat el însuşi tot 
ce se putea: teatrul privat, teatrul 
sărac, spaţiul gol şi toate celelalte, pe 
scândură sau pe butoaie, în poduri, 
în pivn�e sau pe stradă, numai ca să 
supravieţuiască. 
Cum toate astea sunt vechi de când 
lumea, se vor descompune şi recom
pune mereu în alte soluţii. Plus mece
natele, destul de umilitoare, uneori. 
Când se vor decide să facă reforma, 
actualii noştri conducători (mă refer la 
noi, oamenii de teatru) vor face ceea 
ce nu îndrăznesc încă - vor tăia în 
carne vie şi vor îndepărta balastul, 
adică vor condamna la dezastru, 
poate la moarte, oameni care - vai 
de capul lor! - nici nu înţeleg şi nici 
n-ou habar să facă altceva. Ştim că 
viaţa e crudă şi dură. Vom spune 
aşadar că e firesc şi că nu trebuie să 
fim sentimentali. Şi vom închide ochii 
la oportuniştii şi impostorii care 
infestează comunitatea noastră, 
ocupând şi funcţii de conducere, 
aşadar de decizie. De aceea nu cred 
în reformă. În reforma teotrelor. Ea ar 
trebui să înceapă cu o "purificare" 
etică şi a valorilor reale. 
Şi acum, despre evolujia sau involujia 
fenomenului teatral românesc. 
Spuneţi că doar personalităţile 

creează "momente". Dar când 
a fost altfel? Cum era media 
mişcării teatrale la noi pe vre
mea legendarilor Ciulei, Esrig, 
Penciulescu, Pintilie? Şi cum alt
fel au fost create nucleele 
teatrale, în derivă astăzi, decât în 
jurul unei personalităţi cataliza
toare? 
Părerea mea e că această 
situajie ar putea continua şi 
acum. Condiţia e ca acest drept 
să-I dejină personalităjile reale, 
nu cele contrafăcute. Un fe
nomen teatral e întotdeauna viu 
şi nu impus. Un teatru e creat de 
la zero de un regizor cu viziune 
şi talent pedagogic, dublat de 
un manager-sosie. Directoratele 
încredinţate actorilor, chiar unor 
mari actori, au fost, cu pujine 
excepjii, dezastruoase sau me
diocre. Dar am văzut şi directori, • 

buni regizori, care au "feştelit-o" rău 
de tot. Concursurile sunt o formali
tate, decizia aparţine tot zonei 
politice. 
Dar cum altfel se petrec lucrurile în 
alte ţări cu tradijie teatrală? Nu sunt 
regizori mai buni decât la noi şi nici 
bani mai mulji. Sunt puţine teatre 
întrejinute de stat. În rest, se găsesc 
solujii, ca şi la noi. . .  
Cred că mişcarea teatrală intema
jională e stagnantă, în derută. Valu
rile sunt, îndeosebi, politice sau ţin de 
modă: moda chinezească, rusească 
etc. Ca şi în cinematograf. Revoluţia 
teatrală autentică a anilor '70 s-a ter
minat de mult şi a lăsat în urmă des
tulă suspiciune. Rezistă ceea ce e 
adevărat, surprinde francheţea. 
Momentul românesc intemajional a 
fost tot o chestiune de modă, cu 
nuanţă politică. E timpul să ne vedem 

Horati u Mă lăe le :  
1 

� �Se simte nevoia unei noi 

ucrul cel mai rău care se 

L întâmplă este faptul că nu 
s-au mai născut, în vremea 
din urmă, evenimente tea

trale. Mă încearcă un sentiment 
epigonic aducându-mi aminte ce 
spectacole am apucat eu la începutul 
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carierei; mă gândesc la cele realizate 
de Liviu Ciulei, David Esrig, Lucian 
Pintilie, Radu Penciulescu, Andrei 
Şerban, Vlad Mugur. Erau extraor
dinare. Mă tot macină întrebarea de 
ce atunci se puteau întâmpla astfel de 
lucruri, iar acum nu ... Or, sentimentul 

de treabă. Pur şi simplu. 
Cătălina Buzoianu 

Post scriptum: Referitor la reportajul 
"O dimineaţă în teatrele bucu
reştene" din revista dumneavoastră, 
menţionez că spectacolul meu, 
Mutter Couroge, are decorul semnat 
de Dragoş Buhagiar, nu de Mihai 
Mădescu. Admiţând că sunt un regi
zor "urechist", care n-a citit nimic nici 
despre Războiul de treizeci de ani, 
nici despre Petru cel Mare, datele, 
anii şi chiar anotimpurile se spun 
înainte de fiecare scenă în Mutter 
Couroge, iar în Petru, anul este 
declarat încă de la început. Eu am 
afirmat, într-o repetiţie, că epocile 
sunt apropiate. Costumele nu sunt 
ruseşti, dar nu mai declar nimic, 
înainte de premieră, decât în 
prezenţa avocatului meu. 

meu, destul de clar de altfel, este că 
acele evenimente s-au petrecut în 
momentul în care o autoritate în 
domeniu a puM să adune artiştii în 
jurul unui manifest. Cum a fost, de 
pildă, cel al lui Liviu Ciulei - retea
tralizarea teatrului - care a izbutit să 
strângă laolaltă toată floarea teatrului 
românesc. A însemnat o adevărată 
revolujie, o răsturnare a conserva
torismului în artă, o renunţare la ideile 
îmbătrânite . . .  Sigur, exista un scop . . .  
Părerea ·mea este că, în momentul 
acesta, tocmai scopul lipseşte. Toată 

https://biblioteca-digitala.ro




